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Krátce z radnice

Do konce roku bude znám stav 
kostela sv. Kateřiny
Rada města schválila na podruhé 
příspěvek na statický i restaurátor-
ský průzkum kostela sv. Kateřiny. 
Církev zaplatí 60 tis. Kč, které získala 
z dotace kraje Vysočina a prostřed-
nictvím příspěvku města Havlíčkův 
Brod ve výši 20 tisíc Kč. Celková část-
ka za oba průzkumy přestavuje 150 
tis. Kč, takže z městského rozpočtu 
bude dofinancováno ještě 90 tis. Kč  
z kapitoly na obnovu kulturních 
památek. Průzkumy by měly být 
realizovány ještě do konce roku. 
Pak město zváží případný převod 
této cenné památky do  svého 
vlastnictví. -pat-

Jaroslava Šerých vyznamenal 
prezident
V den výročí republiky 28. října 
vyznamenal prezident Václav Klaus 
osmadvacet osobností. Slavnosti 
ve Vladislavském sále Pražského 
hradu předcházel už tradičně pro-
jev hlavy státu. Po něm propůjčil 
osobnostem vědeckého, umělec-
kého, sportovního i duchovního 
života nejvyšší státní řády a medai-
le. Jedním z vyznamenaných byl  
i havlíčkobrodský rodák, akade-
mický malíř Jaroslav Šerých, kte-
rý byl oceněn Medailí za zásluhy  
o stát v oblasti umění. -pat-
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POZOR – Uzávěrka příštího čísla je 21. 11. 2008
Své příspěvky nebo dotazy můžete posílat na adresu hblisty@muhb.cz, nebo dodat do boxu Havlíčkobrodských listů na podatelně Městského úřadu, 
Havlíčkovo nám. 57 nejpozději do 25. dne v měsíci.
S připomínkami k distribuci se obracejte na Městské informační centrum v budově Městského úřadu na Havlíčkově náměstí.
Za obsahovou správnost příspěvků ručí autor. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo upravovat a krátit příspěvky. Články není 
možné využívat v jiných periodikách bez souhlasu vydavatele.

Pod sokolským praporem
„Co den dočítáme se ve veřejných našich listech o tělocvičných spolcích, 
které mužové o pravé blaho člověčenstva pečující uvádějí v život. Vše-
obecného uznání dochází pravda, že pouze v zdravém těle zdravá mysl 
– zdravý duch. Přesvědčeni o nutné potřebě podobného spolku v městě 
našem, dodává nám odvahy, Vás,ctění pánové,vyzvati k  společné schůzi 
na 21.t.m o 2 hod. odpolední v místnosti besední, bychom o zařízení jed-
noty tělocvičné porokovali. Na zdar!“

Provolání 19 průkopníků tělesné výchovy, kterým se obraceli k brod-
ské veřejnosti, stalo se právě před 140 lety impulsem k založení Sokola  
v našem městě. První pokus o založení jednoty se sice udál již předcháze-
jícího roku (r.1867), doba však tehdy ještě nebyla zralá, a tak vznik prvního 
tělocvičného spolku připadá příznačně do roku 1868, roku všeobecného 
národního a společenského ruchu, roku, jenž v mnohém připomíná jiný 
rok občanské angažovanosti, osmašedesátý o sto let později.  
Sokol německobrodský, jak zněl název nového spolku, stal se skutkem 
21. června 1868. Oficiální založení po úředním schválení stanov odehrálo 
se na první valné hromadě 20. září téhož roku, kde 29 účastníků zvoli-
lo první výbor a funkcionáře. Zakladatelé nebyli  žádní mladí radikálové, 
ale najdeme mezi nimi jména v Brodě vážených vlastenecky smýšlejících 
osob jako např. V. Kabeláč, V. Weidenhoffer, A. Riedel či oblíbený gymna-
ziální profesor V. Svoboda.  
Ještě před tím nadšení sokolové, aniž by čekali na úřední požehnání, roz-
jeli svou činnost naplno. Již v červenci začali se cvičením v místech poz-
dější Mahlerovy továrny, kde také v pronajatých místnostech zřídili první 
tělocvičnu i zázemí pro organizační a společenské potřeby spolku. Začát-
ky to ale byly krušné. Tehdy se sportovní organizace nemohly spoléhat 
na dotace od sázkových kanceláří, fondů domácích nebo cizokrajných. 
Zkrátka, co nevybrali mezi členy a nevydělali vlastní přičinlivostí, neměli. 
Pořádali tedy plesy, taneční zábavy i divadelní představení. Vděčni byli za 
každý sponzorský dar, doslova za každou kozu či žíněnku do tělocvičny, na 
něž třeba věnovali V. Weidenhoffer látku, Fetter kůži a řemenář Juliš je 
zdarma vycpal. Petrolejky k osvětlení sálu zase dodal J. Burian. 
Brzy však měli standardně vybavenou tělocvičnu, od jara r. 1869 cvičitele 
Josefa Sedláčka z Mladé Boleslavi, prvního náčelníka jednoty, který Brodu 
zůstal věrný dvacet let. Počet členů stoupl téměř na sto a ani o dorost se 
Sokol nemusel strachovat. Ten tvořili převážně studenti gymnázia, kteří  
v hojném počtu pravidelně navštěvovali první „sokolovnu“ v dobách, kdy 
ještě tělocvik nebyl na školách vyučovacím předmětem.  
Členové brodské jednoty vybavili se krojem, který podobně jako další 

organizace převzali od pražského Sokola. Něco jim ale stále ještě chybělo. 
Ano, prapor, pod nímž by nastupovali k slavnostnímu cvičení a pocho-
dovali při národních slavnostech. Spolek bez vlastního praporu byl dříve 
prostě nemyslitelný.
Slavnost rozvinutí praporu byla naplánována na 17. května. V sokolské 
kronice se výslovně podotýká, že prapor nebyl svěcen, jak to bývalo  
u jiných spolků obvyklé, což ovšem u nestranického a nekonfesijního 
Sokola bylo pochopitelné. Svoje politické přesvědčení a náboženské 
vyznání bratři sokolové odkládali v šatně se svým občanským oděvem. 
Jak vidno z dochovaných pramenů, nikterak to později nevadilo okresní-
mu hejtmanovi nebo třeba brodskému děkanovi, kteří byli po jistou dobu 
přispívajícími členy.
Onoho dne dopoledne se veřejnosti poprvé představil Sokol v plné síle. 
Nejprve vyrovnané šiky průvodu směřovaly za zbrusu novým prapo-
rem k restauraci U Panských, kde na hranicích města přivítaly spřátele-
né jednoty a další hosty. Tady se odbylo slavnostní předání praporu za 
projevů a hesel při zatloukání hřebů do jeho žerdi. Potom následovalo 
veřejné sokolské cvičení. Zachoval se dokonce program těchto prvních 
gymnasticko atletických závodů v Brodě. Cvičila se prostná, na kruzích, na 
koni nadél i našíř, na koze, na bradlech i na hrazdě, skákalo se do dálky i 
do výšky. Vítěze jednotlivých disciplin sice neznáme, ale celý podnik zane-
chal v místním publiku na dlouhou dobu mohutný dojem.  Tak šťastným 
způsobem se poprvé zapsal Sokol do myslí brodských občanů při pro-
pagaci vlasteneckého Tyršova ideálu výchovy k harmonickému souladu 
duševního a tělesného u každého jednotlivce i  v národním celku, myš-
lence jíž další generace Sokolů přes veškeré krize, zákazy  pronásledování 
a nepřízně osudu zůstaly věrny.
 Miloš Tajovský
 Foto a reprofoto Ing. J. ŠťastníkPrapor německobrodské jednoty, nyní uložený v brodském Muzeu Vysočiny

MUDr. Adolf Felix, první starosta Sokola německobrodského
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Byty budou prodány ve třetí vlně privatizace
Zastupitelstvo města odsouhlasilo záměr prodeje 231 bytů z plánované 
třetí vlny privatizace. Nyní bude postupně rozesílat nabídky na odkup 
bytů se zásadami prodeje, které podrobně vysvětlí nájemníkům další 
postup a podmínky. U zbývajících 204 privatizovaných bytů je nutné 
vyřešit záležitosti týkající se tzv. prohlášení jednotlivých bytových jedno-
tek, tedy např. věcná břemena zřízená  různými subjekty (O2, T-Mobile, 
atd). „Po dořešení veškerých katastrálních záležitostí budou postupně 
schvalovány i prodeje těchto bytů,“ doplnil místostarosta Čeněk Jůzl. 
Ve třetí vlně privatizace bude odprodáno celkem 437 bytů. Město ve 
všech těchto objektech provedlo kontrolu, při které pracovníci MěÚ 
odhalili porušování zákona. Devět bytů Na Výšině bylo nájemníky dále 
pronajato. Po jejich vypovězení budou tyto byty zařazeny do prodeje 
za tržní ceny.  Dalších několik bytů jejich nájemníci sice „obývají“, mají 
však další nemovitost, ve které bydlí. S těmi probíhají soudní spory a po 
uvolnění budou jejich byty také prodány. Zbývajících zhruba 900 měst-
ských bytů, do kterých chce radnice investovat utržené peníze, se již  
v dohledné době prodávat nebude. (ado, -pat-)

Projekt Havlíčkova náměstí ohodnocen odborníky
Projekt Aleše Buriana na revitalizaci Havlíčkova náměstí byl 9.–10. 
10. představen v Táboře na konferenci Sdružení historických sídel 
Čech, Moravy a Slezska na téma spolupráce s památkáři, architekty 
a investory, kde byl zhruba 150 účastníky z řad odborníků a starostů 
obcí z celé republiky velmi pozitivně hodnocen a získal si jednoznač-
nou podporu.
Celkové náklady na změnu vzhledu náměstí činí zhruba 80 mil. Kč. 
Město Havlíčkův Brod podalo žádost o dotaci z evropských fondů na 
rekonstrukci Havlíčkova náměstí, která by pokryla 70 procent veške-
rých výdajů. Zhruba 400 stránkový spis dokumentů k žádosti byl ode-
slán v termínu uzávěrky přihlášek do 17. října. Na jaře letošního roku 
město uspělo ve všech pěti podaných projektech, nyní bude vyčkávat 
na vyhodnocení žádosti minimálně do ledna příštího roku.  -pat-

Architekt představil poslední verzi rekonstrukce náměstí
Ve středu 1. října 2008 proběhla v sále Staré radnice třetí, posled-
ní veřejná beseda na téma „Revitalizace Havlíčkova náměstí“. Hav-
líčkobrodská radnice plánuje změnit vzhled náměstí podle návrhu 
Aleše Buriana, který jeho konečnou podobu představil zhruba třem 
desítkám zájemců. Podle předloženého projektu by měl počet par-
kovacích míst vzrůst z 59 na 61 stání, z nichž čtyři budou vyhrazena 
pro imobilní občany. Dolní ulice a zároveň průjezd náměstím bude 
zúžen na šest metrů. „Do současných osmi metrů vozovky se tři pru-

Stavební úpravy MŠ Příčná
Jedná se o celkovou opravu zastřešení objektu, částečnou výměnu  
a doplnění konstrukce krovu, výměnu střešní krytiny za keramické tašky, 
opravu vnější omítky objektu, která bude provedena z části kontaktním 
zateplovacím systémem a z části klasickou omítkou. Dále budou 
realizovány se stavbou související práce – hromosvod, elektroinstalace, 
oprava schodiště apod. Odbor rozvoje města

Stavební úpravy MŠ Příčná ulice, Havlíčkův Brod
Zahájení: 22. 10. 2008 – předáno staveniště
Dokončení: 30. 6. 2009
Zhotovitel: STAVOINTERIER s.r.o., Havlíčkův Brod
Cena: 4.627.873,- Kč, plně hrazeno z rozpočtu města
Předpokládaný objem prací ještě v tomto roce cca 3,5 mil.Kč

hy nevejdou a výzkumy ukazují, že čím širší je vozovka, tím se řidi-
či cítí bezpečněji a jezdí rychleji. Chceme řidiče zpomalit a zároveň 
ušetřené místo využít na rozšíření chodníků,“ upřesnil Burian. Další 
úpravy by se měly týkat částečné redukce zeleně v okolí morového 
sloupu. „V každém případě chceme zeleň na náměstí zachovat, ale 
ne v podobě bariér, jak je tomu nyní. Náměstí by mělo být „prů-
hledné“ a prosvětlené, aby ukázalo svůj půvab,“ doplnil Burian. 
Názory veřejnosti byly různé. Zatímco někteří na zachování stávající 
nízké zeleně trvali a byli přesvědčeni, že zúžením vozovky se zhor-
ší dopravní situace ve městě, jiní předkládaný projekt podpořili. K 
rekonstrukci náměstí vyjádřil svůj názor i známý botanik a publicista 
Václav Větvička (str. 10).  (ado)

Ustavující krajské zastupitelstvo na Vysočině zasedne 
14. listopadu
Nově zvolení členové Zastupitelstva kraje Vysočina se ke svému prv-
nímu ustavujícímu zasedání sejdou po dohodě klubů stran zastou-
pených v novém zastupitelstvu a na základě rozhodnutí hejtmana 
kraje Vysočina Miloše Vystrčila v pátek 14. listopadu 2008. Ustavující 
zasedání se bude konat od 11.00 hodin v sídle kraje Vysočina. Všich-
ni noví členové složí slib, na programu bude také volba hejtmana, 
jeho náměstků a radních, stanovení jejich kompetencí a stanovení 
počtu uvolněných členů rady kraje. Volební období zastupitelstva 
kraje je čtyřleté. Jitka Svatošová, KrÚ kraje Vysočina

Pokuta za „Pionýra“ může být dost vysoká
Od platnosti zákona č. 56/2001 Sb., o podmínkách provozu na 
pozemních komunikacích uplynulo již několik let, přesto mnoho 
vlastníků malých motocyklů „Pionýrů“ nesplnilo tzv. „přeregistraci“, 
ze které vyplývala výměna registrační značky (lisovaná místo malo-
vané), vystavení technických průkazů (velkého a malého) a upřes-
nění některých údajů dosud neevidovaných. Zákonné lhůty pro tyto 
změny již uplynuly a motoristům nyní hrozí při zjištění uvedených 
nedostatků nepříjemná pokuta, která se může vyšplhat až do výše 
30 000 Kč. Nabádáme proto všechny vlastníky vozidel, jichž se 
uvedené skutečnosti týkají, aby se dostavili na Městský úřad v Hav-
líčkově Brodě, odbor dopravy, úsek evidence motorových vozidel, 
pracoviště techniků, nejlépe  v pondělí a  ve  středu  08:00 - 16.30 
hod. k napravení současného stavu. Majitel nepřehlášeného malé-
ho motocyklu se může dostat do problémů také s Českou kanceláří 
pojistitelů, která začne od 1. ledna 2009 vybírat tzv. příspěvek do 
garančního fondu za nepojištěná vozidla. -pat-

Havlíčkobrodské listy na www.muhb.cz od 31. 10.,  
příští vydání od 28. 11.

Splašková kanalizace U Nové silnice 
Jde o vybudování splaškové kanalizace v délce 310 m, zajišťující odvod 
splaškových vod od 17 rodinných domů v ulici U Nové silnice na ČOV 
Perknov. Odbor rozvoje města

Název stavby: Splašková kanalizace U Nové silnice 
Zahájení: říjen 2008
Dokončení: 10. 12. 2008
Zhotovitel: Lubomír Dvořák, stavby pozemních komunikací, Havl. Brod
Cena: celková cena 738 tis. Kč, z toho příspěvek 255 tis. Kč z rozvojové-
ho fondu VAK a.s. Havlíčkův Brod.
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Říjnové zajímavosti:
• V pátek 26. září se na havlíčkobrodském náměstí konala pod zášti-
tou Agentury Dobrý den Pelhřimov ekologická soutěž Odpadová 
olympiáda. Po sečtení bodů ze všech disciplín se celkovým vítězem 
soutěže stala základní škola Štáflova.
• V Lípě u Havlíčkova Brodu byl 23. 10. slavnostně zahájen provoz 
nové zemědělské bioplynové stanice. Kromě dodávky elektřiny do 
sítě bude stanice, jejíž instalovaný elektrický výkon činí 526 kW, 
zásobovat tepelnou energií obecní objekty. -red-

Pavel Šporcl rozdýchal Husův sbor
Houslový virtuóz Pavel Šporcl.s  doprovodem smyčcového orchestru Col-
legium Českých filharmoniků představil v Husově sboru skladby barok-
ních mistrů. Atmosféra duchovního objektu umocnila komorní aranžmá 
Vivaldiho Čtvera ročních období a publikum odměnilo hudebníky aplau-
sem, který vyvolal doslova bouři. Tedy populární skladbu Bouře, kterou 
umělci přidali na závěr. Vystoupení bylo součástí Vivaldi turné 2008, kte-
ré v duchovních prostorách probíhalo od června do října. -pat-

Podzimní knižní veletrh oslavil osmnáctiny
Na 18. Podzimním knižním veletrhu, který se konal v pátek a v sobotu  
10. a 11. října 2008, se představilo přes 170 nakladatelů a navštívilo jej asi 12 
000 návštěvníků. Mottem osmnáctého, tedy „plnoletého“ veletrhu byla 
láska a její podoby v literatuře. V rámci cyklu PEN klub čte o lásce citovalo 
ze svých próz i básní 23 českých autorů. Nejvíce návštěvníků přišlo na čte-
ní Terezy Boučkové, Ireny Obermannové, Ludvíka Vaculíka, Ivana Klímy, 
Jiřího Dědečka či Michala Viewegha. „Návštěvníci veletrhu měli zájem  
i o všechny ostatní doprovodné programy – dlouhá fronta lidí čekala na 
podpis Zdeňka Svěráka, nakladatelé a knihkupci se doslova nemohli vejít 
na seminář  Nakolik potřebujeme knižní distribuce?, s ohlasem se setka-
la prezentace knihy Luďka Navary a Miroslava Kasáčka Mlynáři od Babic  
a s ní spojená malá výstava, přibližující historii „babického případu“, tři-
cet autorů využilo nabídky společnosti Printia, přinesli na její stánek svůj 
rukopis v elektronické podobě, a zatímco si prohlíželi veletrh, společnost 
jim zdarma vyrobila z rukopisu knihu…“ přibližuje průběh veletrhu jeho 
ředitelka Markéta Hejkalová.
Na veletrhu se již tradičně udílely ceny. Cenu České astronomické spo-
lečnosti Littera Astronomica za popularizaci astronomie získal Zdeněk 
Mikulášek, který po převzetí ceny pronesl přednášku Tři malá zamyšlení 
na téma Hvězdy a my. Více informací o ceně Littera Astronomica najdete 
na stránkách www.astro.cz.
Cenu Kraje Vysočina za nejkrásnější naučnou knihu získalo nakladatel-
ství Host za obsáhlý knižní rozhovor Aleše Palána s Gabrielem a Janem 
Florianovými, nazvaný Být dlužen za duši. Kniha přibližuje čtenářům 
působení legendárního vydavatele Josefa Floriana ze Staré Říše na 
Vysočině.
Cena města Havlíčkova Brodu za nejkrásnější beletristickou knihu byla 
udělena nakladatelství Karolinum za knihu Eduarda Basse Klapzubova 
jedenáctka.
Cenu Tiskáren Havlíčkův Brod, a.s., za nejkrásnější dětskou knihu pře-
vzalo nakladatelství Labyrint za knihu Petra Síse Zeď, a cena Evropské 
akademie pro demokracii patřila nakladatelství Computer Press za kni-
hu Františka Emmerta Druhá světová válka: Češi a Slováci.
Do soutěže o nejkrásnější knihy veletrhu bylo přihlášeno 42 knih.

Literární soutěže Dopište Obermannovou se zúčastnilo celkem 144 sou-
těžících. Tři vítěze vybrala přímo Irena Obermannová. Byli jimi: na prvním 
místě Olga Anna-Marie Lisová z Prahy (povídka Volání z loďky), na dru-
hém místě Jan Kaleta z Urbanova (Místa v knížkách a místa u stolu) a na 
třetím místě Linda Hroníková z Prahy (Polární záře). Vítězné texty najdete 
na www.hejkal.cz.
19. Podzimní knižní veletrh se bude konat 9. a 10. října 2009 a jeho téma-
tem jsou cesty.� -pat-

Přijďte na 37. trh řemesel
Listopadový trh řemesel v rámci oslav státního svátku Dne boje za svo-
bodu a demokracii proběhne tradičně na Havlíčkově náměstí 17. listo-
padu (tentokrát vyjde na pondělí) od 8 do 17 hodin. Jako obvykle bude 
možné zakoupit předměty rukodělné výroby a shlédnout na místě 
práci řemeslníků i umělců. Představí se jich na 150. Krásné drobnosti  
a dárky z přírodních materiálů mohou kupující doplnit douškem medo-
viny nebo jiným občerstvením. Tradičně zavoní na náměstí pražené 
mandle a koření. „Dlouholetý mindrák Broďáků, že nemají hrad ani 
zámek, polechtá ve svém vystoupení na téma ´Bělohrad´ divadelní  
a šermířská společnost Exulis Brno. Středověké téma doprovodí hudbou 
duo Elthin. Nebude chybět ani dřevěný kolotoč pro nejmenší“ doplňuje 
program dne Beno Trávníček z odboru životního prostředí Městského 
úřadu, který trh za město Havlíčkův Brod pořádá. Havlíčkovo náměs-
tí bude opět zcela uzavřeno pro motorová vozidla, takže návštěvníci 
mohou nerušeně a bez rizika korzovat po celé jeho ploše. Vozidla, která 
budou na náměstí nalezena v době, pro kterou bude dopravně vyzna-
čen zákaz parkování na náměstí, budou odtažena – v době konání trhu 
totiž působí organizátorům velké komplikace. Ve městě je k dispozici 
dostatek jiných parkovacích ploch, kde lze zaparkovat zdarma. Těšíme 
se na shledanou na Trhu řemesel. -pat-
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Navštivte podzemí Havlíčkova domu
Návštěvníci Muzea Vysočiny si mohou ještě do konce letošního 
roku prohlédnout „Staroegyptskou hrobku“. Jde o mírně uprave-
nou výtvarnou instalaci v podzemních chodbách pod Havlíčko-
vým domem, která vzbudila velký zájem návštěvníků letní výsta-
vy Núbie v dobách faraonů. Výzdoba podzemí, zahrnující malby, 
nápisy, různé keramické a kamenné artefakty, ale i repliky mumií, 
je dílem studentů havlíčkobrodského gymnázia, Střední umělec-
koprůmyslové školy ve Světlé nad Sázavou a žáků Základní umě-
lecké školy v Havlíčkově Brodě.

Vánoční výstava
Od 18. 11. 2008 do 11. 1. 2009 bude v Muzeu Vysočiny Havlíčkův 
Brod otevřena výstava s vánoční tématikou. 
 Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod

Den seniorů
Ve středu 1. října 2008 jsme oslavili v Domově pro seniory Reynkova 
Den seniorů. Oslavy se zúčastnila i okolní zařízení sociálních služeb. 
Celý den probíhal zajímavý program, který byl pojat netradičně. 
Hlavním tématem bylo „bavíme se navzájem“. V soutěži ve zručnosti 
a fantazii, zdobení dortů a oblékání manekýn klienti prokázali svoji 
originalitu. Podstatou programu bylo vytvoření příjemné atmosféry. 
Tradičně přišli za seniory představitelé městského úřadu v čele se 
starostkou Janou Fischerovou. Nechybělo ani vystoupení pěveckého 
sboru „Jiřiny“, k tanci hrála hudba Č.A.S.S. Na závěr vystoupily břiš-
ní tanečnice. Všem zúčastněným byly předány ceny, diplomy a malé 
dárky. Celý den proběhl ve znamení příjemné nálady a slavnost byla 
ukončena společným tancem všech přítomných klientů.
 Terapeuti, Domov pro seniory Reynkova

Úspěšní kandidáti krajských voleb z Havlíčkova Brodu 
Rozdělení mandátů: ČSSD  21, ODS 11, KSČM 8, KDU-ČSL 5
Česká strana sociálně demokratická 
Pořadí:  15. MUDr. Pavel Antonín, 46 let, Havlíčkův Brod
Občanská demokratická strana
Pořadí:  2. Ing. Jana Fischerová, CSc., 53 let, Havlíčkův Brod 
Komunistická strana Čech a Moravy
Pořadí:  3. PhDr. Zdeněk Dobrý, 56 let, Havlíčkův Brod, 
 8. Milan Plodík, 52 let, Havlíčkův Brod 
Křesťanská a demokratická unie-československá strana lidová
Pořadí:  4. Bc. Jiří Vondráček, 52 let, Havlíčkův Brod� -red-

100 let bramborářství a 18. bramborářské dny
Ústřední bramborářský svaz ČR ve spolupráci s Výzkumným ústa-
vem bramborářským oslavili v rámci Mezinárodního roku bram-
bor 100. výročí založení první bramborářské organizace v Českých 
zemích a 85. výročí založení Výzkumného ústavu bramborářského 
v Havlíčkově Brodě. Rovněž Ústřední bramborářský svaz ČR si při-
pomněl 15 let od svého založení. 
Ve dnech 16.–18. října proběhly 18. bramborářské dny. Třídenní 
program pro odbornou i neodbornou veřejnost doplnila letos 
odborná soutěž středoškoláků se zemědělským zaměřením  
o Bramborový květ Vysočiny, na Obchodní akademii a Hotelové 
škole další klání studentů o nejlepší bramborovou pochoutku 
Vysočiny, i soupeření v pojídání bramboráků a ve škrabání bram-
bor. V rámci bramborářského trhu vystoupil folklorní soubor Kala-
majka a country kapela Wobčas.� -pat-

První republika oslavila 90. výročí
Oslavy zahájil koncert Moravské lidové poezie v písních Jindřicha Mac-
ka a Pavly Fendrichové v kostele sv. Vojtěcha již v sobotu 25. října. Oba 
umělci také doplnili slavnostní program přijetí slovenské delegace 27. 
října v sále Staré radnice. Dopolední vítání hostů ze Spišské Nové Vsi  
v čele s primátorem partnerského města Jánom Volným a jeho zástup-
cem Miroslavem Semešem probíhalo v uvolněné atmosféře a česká  
i slovenská strana potvrdila vzájemné pocity skutečného přátelství, 
které akcentoval spišský pěvecký sbor Chorus Iglovia závěrečnou písní. 
Odpoledne hosté uctili památku Tomáše Garrigue Masaryka i Milana 
Rastislava Štefánika a 90. výročí Československé republiky proslovem 
a položením květin u sochy T. G. Masaryka společně se zástupci měs-
ta Havlíčkova Brodu, Sokola a dalšími vlastenecky smýšlejícími občany. 
Hymna zazněla v provedení českého a slovenského sboru a doplnil ji 
také barytonista Jakub Pustina. Oslavy vyvrcholily v podvečer koncer-
tem slovenského pěveckého sboru Chorus Iglovia a českého Jasoně ve 
slavnostní atmosféře kostela sv. Rodiny. -pat-
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Vy se ptáte, my odpovídáme

Co projednaly rada a zastupitelstvo města

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci listopadu 2008

Jednání ZM se bude konat 24. 11. 2008 od 14.30 hodin ve velké zasedací místnosti  
MěÚ Havlíčkův Brod, Havlíčkovo náměstí 57.

10.11. výbor pro výchovu a vzdělávání a sport 15.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
11.11. hospodářský výbor 14.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
12.11. finanční výbor 15.15 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
12.11. výbor pro územní plán a rozvoj města 15.30 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
12.11. výbor pro životní prostředí 15.30 h. MěÚ V Rámech
13.11. sociální a zdravotní problematika 15.00 h. MěÚ V Rámech
25.11. cestovní ruch, kultura a vztahy s veřejností 16.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.

Zastupitelstvo města 20. 10. 2008
• uložilo radě města oslovit vlastníky pozemků, které jsou dle 
územního plánu sídelního útvaru HB určeny k funkčnímu využití pro 
území průmyslové výroby a území drobné výroby a služeb, s nabíd-
kou odkupu těchto pozemků za cenu obvyklou za účelem vytvoření 
průmyslových zón
• neschválilo pořízení změny územního plánu na pozemku p.č. 
436/1 v k.ú. Poděbaby, spočívající v převedení části uvedeného 
pozemku na urbanizované území s funkčním využitím „území bydle-
ní venkovského typu“ a na pozemku p.č. 2798/1v k.ú. HB, spočívající 
v převedení uvedeného pozemku na plochy s funkčním využitím 
„smíšené území městské“
• neschválilo prodej bytové jednotky č. 2577/22 v domě čp. 2577 
Reynkova ulice 

Zastupitelstvo města schválilo:
•  obecně závaznou vyhlášku č. 2/2008 o místním poplatku za 
komunální odpad (poplatek zůstává beze změny)
•  obecně závaznou vyhlášku č. 3/2008 O stanovení koeficientů pro 
výpočet daně z nemovitostí
•  pořízení změny územního plánu HB na pozemcích p.č. 169/2 
v k.ú. Poděbaby, spočívající v převedení uvedených pozemků na 
pozemky s funkčním využitím „území bydlení venkovského typu“ a 
na pozemku p.č. 671/2 v k.ú. HB spočívající v převedení uvedeného 
pozemku na plochu s funkčním využitím „bydlení městského typu 
obecné“
•  realizaci investiční akce „výstavba kanalizace Žižkov III.“ v roce 
2008 a ukládá připravit návrh rozpočtových opatření, kterým se 
zvýší rozpočtové příjmy i výdaje města o 1.774,1 tis.Kč. Rozpočtové 
příjmy spojené s realizací uvedené akce jsou zajištěny rozhodnutím 
o přidělení investiční dotace Ministerstva pro místní rozvoj výši 
1.400,0 tis.Kč a smluvně zajištěným darem 374,1 tis. Kč od majitele 
sousedních stavebních pozemků
•  zveřejnění záměru prodeje pozemku v k.ú. Šmolovy ppč. 843/1 o 
výměře cca 38 m2 (pouze zaplocenou část)
•  zveřejnění záměru prodeje bytových jednotek:
č. 23 Na Výšině 3237, č. 12 Na Výšině 3233, č. 14 Na Výšině 3221, č. 
15 Na Výšině 3234, č. 14 Na Spravedlnosti 3207, č. 3 Na Spravedl-
nosti 3210, č. 9 Na Spravedlnosti 3210, č. 11 Na Spravedlnosti 3211, 
č. 14 Na Spravedlnosti 3211, včetně příslušného spoluvlastnického 
podílu na společných částech domu 

•  zveřejnění záměru směny  části pozemku pozemkové parcely č. 
1609/4 o výměře cca 40 m2 ve vlastnictví města za část pozem-
ku pozemkové parcely č. 1609/10 o stejné výměře v katastrálním 
území HB

Rada města 20. 10. a 29. 9. 2008
•  uložila odboru rozvoje města realizovat demolici objektu č.18 
v kasárnách letiště a jednat s Ministerstvem pro místní rozvoj o 
poskytnutí dotace na tuto akci z programu Podpora úprav bývalých 
vojenských areálů k obecnímu využití
•  uložila odboru rozvoje města realizovat přeložku optických kabelů 
a kabelové komory v prostoru před divadelním sálem kulturního 
domu Ostrov a uzavřít na tuto stavbu v souladu s předloženou 
nabídkou smlouvu o dílo se zhotovitelem SITEL spol. s r.o.
•  uložila odboru rozvoje města zadat Ing. Liboru Kavalecovi a ak. 
sochaři Otakaru Marcinovi stavebně konstrukční průzkum a prů-
zkum omítek a možných nástěnných maleb v kostele sv. Kateřiny
•  revokovala své usnesení č. 680/08 a v souladu s § 79 odst. 5 
zákona o veřejných zakázkách č. 137/2006 Sb. na základě nového 
posouzení a hodnocení nabídek schvaluje pořadí u veřejné zakázky 
na dodavatele stavby Podchod pro pěší v ulici Masarykova: první 
Skanska DS a.s., druhý Chládek a Tintěra Havlíčkův Brod  a.s., třetí 
Firesta – Fišer, rekonstrukce, stavby, a ukládá odboru rozvoje města 
předložit zastupitelstvu města návrh na navýšení rozpočtu na tuto 
akci
� -pat- 

Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění  
jsou na webových stránkách a úřední desce MěÚ.

Mnozí občané Havlíčkova Brodu zejména v podzimních měsících 
spalují na ohništích nejrůznější odpad ze zahrad. Stává se, že pálí  
i plastové lahve, které dobře hoří, ale také odpad, který zahrne oko-
lí hustým dýmem. Jaká je proti tomu obrana? TZ

Podle zákona č. 86/2002 Sb., o ochraně ovzduší v úplném znění (dále 
jen zákona) je možné na otevřených ohništích spalovat pouze dřevo, 
dřevěné uhlí nebo suché rostlinné odpady. Uvedená paliva a materi-
ály nesmějí být kontaminovány chemickými látkami. Pokud dojde ke 
spalování něčeho zákonem nedovoleného a viník bude přistižen 
a usvědčen, je možno uložit sankci ve výši od 500 do 150 000 Kč. 
Pokud se ve svém okolí s tímto jevem setkáte, je nejlepším řešením 
volat městskou policii na telefonním čísle 156  a požadovat provedení 
zápisu o zjištění. I při dodržení zákona je možné, že někdo pálí např. 
suché listí tak intenzivně a za tak nepříznivých rozptylových podmí-
nek, že kouřem bude obtěžovat okolí. Tady existuje ještě sekundární 
obrana, a to dle občanského zákoníku – můžete viníka žalovat, že Vás 
„omezil nad míru“. Onu míru – a zda byla překročena – posuzuje prá-
vě soud, limity nejsou stanoveny předem. Zde Vám nemůže pomoci 
žádný úředník. odbor životního prostředí  

Již delší dobu pozoruji, že na přechodu mezi parkovištěm a hotelem 
Slunce se prodloužila neúměrně doba čekání chodců na zelenou 
(až na 3 minuty), i v ranní špičce (6.30, před osmou atd.). Nelze to 
nastavit na trochu kratší intervaly? Děkuji. � SM

Bohužel, přechod je součástí dopravního řešení „zelené vlny“ na 
Masarykově ulici a je řízen intervaly dopravy křižovatky Masaryko-
va–Humpolecká. Přecházení chodců je situováno do doby relativně 

nejmenšího provozu, kdy křižovatky u OMV nepouští vozidla ke kru-
hovému objezdu. Čekací doba je naprosto totožná s čekací dobou 
pro chodce na ostatních křižovatkách řízených světelnou signalizací 
na Masarykově ulici. Martin Stehno, odbor dopravy 

Pozor na filuty
Občas se stává, že na podzim pod stromy nepadá jen listí... Tato černá 
skládka vyrostla před časem v ul. Dvořácké poblíž č.p. 733. Pachatele se 
nepodařilo zjistit. Takto by podzim opravdu vypadat neměl.  -red-
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Sport

Mistrovský titul mladých Hrochů
V Hippos aréně softballoví žáci brodské Jiskry vybojovali titul mistrů republi-
ky. Mladí Hroši podali ve všech zápasech špičkový výkon. Ve finále si hladce 
poradili i se svým tradičním rivalem Spectrem Praha a zvítězili 13:1. Cenu 
pro nejlepšího nadhazovače převzal domácí V. Mašita a cenu nejlepšího pál-
kaře jeho spoluhráč Z. Siebenbürger. (ja)

Zlaté medaile z Rakouska 
Brodská minivýprava – pět závodníků pod trenérským vedením M. Vargy 
(rozhodčí J. Zachariáš), se vydala do rakouského Grazu, kde se uskuteč-
nil mezinárodní turnaj v žákovské kategorii v zápase řecko-římském. Sje-
li se zde mladí zápasníci z Rakouska, Maďarska, Slovinska, Chorvatska, 
Srbska, Slovenska a z Německa. Broďáci se v silné konkurenci neztratili  
a přivezli celkem čtyři medaile. Do 29 kg Pešek J. 1. místo, 33 kg Hauser M. 
1. místo, 38 kg Zachariáš P. 1. místo, 50 kg Kaser J. 6. místo a 69 kg Caha P. 
3. místo. (bob, ja) 

 HC Rebel informuje
• Ligové zápolení Rebelů pokračovalo se střídavými úspěchy. Z utkání 3. kola 
první ligy v Mostě přijeli s prázdnou, když prohráli 4:3. Ve 4. kole se Rebe-
lové uvedli dobře a v Třebíči zvítězili 3:0. Následující páté kolo mělo blízko  
k senzaci, když domácí Rebelové vedli 3:0 a 4:1 nad Kometou Brno. Bohužel 
Kometa i tak dovedla utkání až k nájezdům, které pak vyhrála 4:5 sn.  
V 6. kole se brodským hokejistům nevydařil zápas v Chrudimi a odjížděli  
s prohrou 4:1. Následně vyšli Rebelové naprázdno na domácím ledě s Hrad-
cem Králové, když prohráli 4:1. V Chomutově Havlíčkův Brod opět nebodoval  
a prohrál 4:2. Poté havlíčkobrodští hokejisté protrhli sérii porážek a na 
domácím ledě porazili lídra první ligy Vrchlabí 2:1 sn. V Havířově se ale 
Rebelům opět nevedlo a prohráli 5:1. Dramatický souboj dvou rivalů Dukly 
Jihlava a Havlíčkova Brodu v 11. kole se odehrál na brodském ledě a přinesl 
vítězství domácím v poměru 3:2. Tři body si následně připsali na své konto 
brodští hokejisté díky výhře 3:1 v Berouně. Domácí led opět svědčil hav-
líčkobrodským hokejistům, když porazili Porubu 4:2. Již ve čtrnáctém kole 
první hokejové ligy brodští hokejisté zvítězili na ledě nováčka v Benátkách 
4:0. V ligové tabulce jim patřila devátá příčka.  
• Vstupné na jedno utkání na sezení je za 80 korun, na stání za 60 korun. 
Všechna přátelská utkání hokejistů HC Rebel, která se hrají v Kotlině, mají 
jednotné vstupné 40 korun. (ja) 

Memoriál Františka Červína
V havlíčkobrodské Sportovní hale se uskutečnil tradiční mezinárodní tur-
naj v zápase řecko-římském ve všech žákovských kategoriích. Turnaj je 
pojmenován po zakladateli brodského zápasu panu Františku Červínovi, 
který před 37 lety založil tento sport ve městě. Turnaje se zúčastnilo 17 
oddílů z Čech z Německa a ze Slovenska (celkem na 170 mladých zápas-
nických adeptů). Po ukončení finálových bojů předávali medaile Petr 
Novák pátý z letošního mistrovství Evropy v Košicích a Michal Novák 
sedmý z mistrovství Světa v Istanbulu. Úspěšné vystoupení domácích 
borců přispělo i k celkovému prvenství družstva TJ Jiskra.  (ja)

Vítězství v Mistrovství republiky ve sportovní kyno-
logii vyhrály holky
Ve dnech 11.–12. října proběhlo v Třeboni 12. Mistrovství republiky bel-
gických ovčáků, kterého se z Havlíčkobrodské pobočky zúčastnily Jiřina 
Ramaekersová a Darja Kopecká. Jiřina Ramaekersová s fenou Katanou se 
stala mistryní republiky a kvalifikovala se tak na mistrovství světa belgic-
kých ovčáků, které se koná příští rok. Darja Kopecká obsadila 5. místo, což 
je v konkurenci 41 závodníků také velmi kvalitní výkon. -pat-

Závodnice se svým trenérem a figurantem

Michal Šiška úspěšně dokončil triatlon Ironman
Nechápu, jak zdravý člověk může zvládnout téměř 4 km plavání, pak 
nasednout na kolo, odšlapat si celých 180 km a pak ještě zaběhnout neu-
věřitelných 42 km za 14 hodin a při tom zůstat na živu. Ironman Hawaii je 
takovým závodem, ale co víc – i handicapovaných sportovců. Psali jsme 
v Havlíčkobrodských listech, že všechny sportovní zprávy měsíce října 
předčí ta, že Michal Šiška se tohoto závodu zúčastní. A teď je to tady, je 
po závodě. Plavání 3, 8 km, kolo 180 km a běh 42,2 km absolvoval Michal 
Šiška v celkovém čase 13:57:32 hodin, a tím úspěšně dokončil nejpres-
tižnější závod v triatlonu „Ironman Hawaii 2008“. „Triatlon absolvovalo 
1800 účastníků, zdravých, ve všech kategoriích, některým bylo i přes 70 
let, z toho 120 profesionálů, kteří startovali o čtvrt hodiny dříve. Vozíčkářů 
závodilo celkem 8. Čechů bylo dohromady 10, z toho dva vozíčkáři. Nejlep-
ší Čech skončil na 25. místě. Většina sportovců, kteří jedou napoprvé, se 
snaží akorát dodržet limit,“ přibližuje Michal. „Start byl v 7 ráno místního 
času, kdy se do vody nahrnulo všech 1800 nadšenců. Nejsem zvyklý plavat 
2 km do oceánu, neměl jsem přehled, jak jsem daleko, ale nakonec jsem 
to zvládl celkem bez větších problémů v čase 1:22:26 hodin. Kolo jsem jel 
v takovém tempu, abych na těch 180 km stihl zajet limit, který je v součtu 
plavání plus kolo 10,5 hodiny. Jelo se ve městě a po dálnici při pobřeží. 
Kopce jsou tam větší než tady a hlavně delší, třeba 30 km stoupání s pro-
tivětrem a sjezd zase s protivětrem. Na 145. km začalo malinko pršet �
a zesílil vítr, ale i přes menší pochyby se mi podařilo s klidem zajet v limitu. 
Čas jsem měl 8:22:57. Zbýval maratonský běh, na který jsem vyrazil po 
pauze v depu, kdy jsem si trochu oddychl. Krize přišla na 30. km, bylo mi 
špatně, nevěděl jsem, jestli budu zvracet, žaludek to prostě nebral,“ při-
bližuje průběh závodu sportovec. Maratón zaběhl v čase 3:33:15 hodin. 
Závod byl skutečně náročný. „Asi 3, 4 dny jsem nebyl schopen potom jíst, 
takže byl i nějaký úbytek na váze. Také 33 hodin v letadle byla velká zátěž. 
Když jsme letěli tam, vzpamatovával jsem se 4 dny, hrozně mi otékaly 
nohy, náročný byl i časový posun,“ dodává závodník. A co jinak, ptám 
se. „Jinak to byla spousta emocí. Vítězka ženské kategorie mi předávala 
věnec. Mimochodem ženy jsou velmi dobré, mají tak jen o hodinu horší 
čas než muži. Na příští rok se chci trochu připravit, absolvovat poloviční 
závod než je Ironman v Česku, pak kvalifikace, pokud by se to podařilo, 
tak jet na Havaj a tentokrát s nimi závodit, ne jen dokončovat. Rád bych 
udělal nejlepší český vozíčkářský čas,“ zakončil rozhovor Ironman Michal 
Šiška. -pat-

foto z cíle
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Havlíčkův Brod letos poprvé udělil Ceny města nejlepším žákům 
základních škol za školní rok 2007/2008. Radnice odměnila tři oceně-
né z každé havlíčkobrodské základní školy včetně žáků speciální školy 
a odpovídajících ročníků víceletého gymnázia. „Adepty“ nominovali 
ředitelé škol a cena je odměnou nejen za jejich studijní výsledky, ale 

také za všestrannost, pracovitost a píli. Při předávání cen obdrželo  
21 laureátů diplom a poukázku na nepeněžní odměnu do výše 
5000 Kč pro žáka umístěného na prvním místě, 3000 Kč pro druhé  
a 2000 Kč pro třetí umístění. Slavnostní předání Cen města proběh-
lo 8. října 2008 od 17 hodin v sále Staré radnice. 

ZŠ U Trojice

1. místo: Michal Šandera  8. ročník
Za úspěšnou účast v mnoha soutěžích, 
za účast při tvorbě školního časopisu a za 
výborný prospěch.

2. místo: Romana Jarošová 6. ročník
Za reprezentaci školy v botanických sou-
těžích, v dopravní soutěži a lehkoatletic-
kých závodech a za vzorné chování.

3. místo: Michaela Hoffingerová 8. ročník
Za účast ve školních soutěžích, lehkoatle-
tických závodech, v pěvecké a botanické 
soutěži, a za vzorné chování.

ZŠ Konečná

1. místo: Markéta Sedláková 8. ročník
Za reprezentaci školy na různých soutěžích 
a olympiádách a za vynikající prospěch.
 

2. místo: Štěpán Ondráček 7. ročník
Za vzorný přístup ke školním povinnostem 
a ochotu pomáhat spolužákům (žák spe-
ciální třídy s poruchami učení).

3. místo: Martin Mühlfait  3. ročník
Za reprezentaci školy v matematické 
soutěži, ve sportovních a kulturních sou-
těžích, za moderování školní akademie, 
které se zhostil na úrovni žáka II. stupně  
a za vynikající školní výsledky.

ZŠ Nuselská

1. místo: Luboš Beran 9. ročník
Za úspěchy v soutěžích psaní deseti prs-
ty na počítači a vítězství na mistrovství 
republiky.

2. místo: Veronika Jirásková 9. ročník
Za úspěchy v olympiádách z jazyka anglic-
kého, českého a dějepisu, za účast v příro-
dovědných a dopravních soutěžích, za vše-
stranné nadání a výborný prospěch.

3. místo: Václav Růžek 5. ročník
Za úspěchy v celostátních i mezinárod-
ních soutěžích v matematice, za přípravu 
a realizaci dvou varhanních koncertů.

Galerie nejlepších žáků základních škol 
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1. místo: Vladěna Bockschneiderová 8. roč.
Za úspěšnou reprezentaci školy ve vědo-
mostních soutěžích, moderní gymnastice  
a za vynikající prospěch.

2. místo: Lukáš Žemlička  8. ročník
Za úspěšnou reprezentaci školy ve vědo-
mostních soutěžích, v ledním hokeji a za 
vynikající prospěch.

3. místo: Lucie Semelková  8. ročník
Za úspěšnou reprezentaci školy ve vědo-
mostních soutěžích, v aerobiku na světo-
vé úrovni a za výborný prospěch.

ZŠ Štáflova

Gymnázium HB

1. místo: Klára Štefánková kvarta B
Za reprezentaci školy v celorepublikové 
soutěži Eurorebus (zeměpis), krajském 
kole chemické olympiády a za výborný 
prospěch.

2. místo: Sára Schwarzová prima A
Za úspěchy v olympiádách v zeměpise, 
matematice, anglickém jazyce a Pythago-
riádě a za vynikající studijní výsledky ve 
všech předmětech.

3. místo: Lenka Andělová tercie A
Za úspěch v literární soutěži ČR a SR a ve 
výtvarné soutěži „Hledá se logo“.

ZŠ Wolkerova

1. místo: Zuzana Chalupníková 9. ročník
Za kamarádskou pomoc tělesně posti-
ženým spolužačkám v průběhu celé školní 
docházky a za vynikající prospěch.

2. místo: Bára Handzušová 9. ročník
Za vynikající úspěchy v hudební oblasti 
(hra na klavír) v domácích i zahraničních 
soutěžích a za vynikající prospěch.

3. místo: Pavlína Panáčková 7. ročník
Za vzornou reprezentaci školy a města ve 
sportovních soutěžích a za vynikající pro-
spěch.

ZŠ V Sadech

1. místo: Lada Nováková 9. ročník
Za reprezentaci a výrazné úspěchy v atle-
tice a za prospěch s vyznamenáním.

2. místo: Michala Vosyková 8. ročník
Za účast v celostátních recitačních sou-
těžích, olympiádách v anglickém jazyce a 
za výborný prospěch.

3. místo: Markéta Laštovičková 6. ročník
Za úspěchy v soutěžích ve hře na akorde-
on, za účast v celostátní soutěži Eurorebus 
(zeměpis) a za vynikající prospěch.
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Očima Václava Větvičky 
Mnozí z vás si jistě vzpomenou na besedu Václava Větvičky „Povídání 
o Brodech“ v nabitém sále Staré radnice při oslavách 750 let od první 
písemné zmínky o městě Brod. Známý botanik, který svůj život zasvětil 
nejen planým růžím, ale také objevování zajímavých míst v krajině České 
a Slovenské republiky a jejich historii, mikrofonu i televizní obrazovce, 
fotoaparátu, úspěšným publikacím a nakonec i Brodům s velkým i malým 
„b“, se zajímal o projekt na revitalizaci Havlíčkova náměstí a poslal do 
Havlíčkobrodských listů svůj nejen poetický příspěvek, ale zároveň i cen-
ný názor.

Havlíčkův brodský rynek
Hlavní Havlíčkobrodské náměstí patří k nejkrásnějším v Čechách. Kdy-
koliv jedu kolem Brodu nezaváhám a alespoň jednou si jím projedu  
a ještě raději projdu. Mám totiž obecně pro náměstí slabost; ostatně 
jsem ji dostatečně vyjádřil v jednom ze svých rozhlasových dobrých jiter, 
v němž jsem náměstím věnoval celé tři hodiny. V antice, možná ještě té 
řecké, bylo dokonce náměstí ukazatelem času: v časech, kdy existovaly 
jen hodiny sluneční, byla například desátá hodina dopolední označena 
„Náměstí se lidem plní“, a hodina před soumrakem pak „Na rynku se 
rozžehují světla“.
Náměstí, jako centrální tržiště nebo shromáždiště lidu při akutním 
ohrožení obce – s takovým úmyslem bylo založeno novoměstské náměs-
tí v Praze, teprve později účelově nazvané Dobytčí trh a nakonec Kar-
lovo náměstí – byla jak v antice, tak ve středověku a raném novověku 
zpravidla bez zeleně. Beze stromů, liniových výsadeb nebo travnatých či 
květinových ploch. Později byla některá rovněž účelově vybavena zdroji 
vody – kašnami, a ještě později, v baroku, i rozmanitými monumenty 
a mementy: morovými sloupy, sochami světců a podobně. Už takové 
artefakty výrazně měnily charakter a vzhled náměstí; přinejmenším jej 
atomizovaly, opticky zmenšovaly a odváděly pozornost od zdobných 
(měšťanských) staveb po obvodu rynku.
Havlíčkovo náměstí v centru Brodu bylo v druhé polovině 20. století ato-

mizováno ještě víc především rozmanitou výsadbou, informačními tabu-
lemi, poutači, živými ploty a plůtky a podobnými útvary. Ze svého sadov-
nického hlediska, ale i vzhledem ke svému širšímu zaměření a vztahu  
k architektuře a urbanismu se přimlouvám za to, aby úmysl rehabilitace 
či revitalizace Havlíčkova náměstí v Brodě byl veden účelovostí a jedno-
duchostí, aby nebyla pozornost odváděna k dalším a dalším prvkům, 
aby náměstí působilo jako monumentální celek s úžasnou dominantou 
chrámu v nejbližším pozadí a především s nádhernými renesančními  
a barokními štíty měšťanských domů, protože právě a jen ty mu dodá-
vají na přitažlivosti místa, které ctí svou minulost. Nic mi při tom nevadí 
několik „moderních“ prvků, které naopak dokládají souvislost se sou-
časnou realitou. Další plastiky a sochy by náměstí devalvovaly na jakési 
lapidárium.
Pokud jde o jakoukoliv zeleň, rozhodně by neměla na sebe přitahovat 
pozornost. Musí to být doplněk, drapérie, která má jedinou úlohu, mož-
ná trochu změkčit a oživit interiér náměstí i v čase, kdy tiše prochází noč-
ním spánkem. Brodské náměstí není hektarové náměstí českobudějo-
vické, kde je dominantou Samsonova kašna a kde je důraz kladen opět  
a jen na štíty domů (včetně těch novějších) a kde může souvztažně vynik-
nout i chrám a zvonice sv. Mikuláše. Není ale ani hektarovým náměstím 
Vysokomýtským, které je opačným příkladem: v jeho středu je rozsáhlá 
stromová výsadba, která bohužel, při vší své kráse, ruší celkový dojem 
náměstí a mění charakter jeho stran na jakési boulevardy.
Stánky, podia a podobné artefakty budiž v Brodě využívány jen periodic-
ky, při trzích a podobných akcích tak, jak to měli na mysli naši předchůdci, 
budovatelé tohoto rynku, anebo jak k tomu šetrně přistupují v UNESCO 
sledované městské památkové rezervaci v Telči. Zeleň, bude-li použita, 
by spíš měla stát při okraji chodníku a ve velmi řídkém sponu a měly by 
ji tvořit stromy s kulovitými korunami. Dvě lípy by nejvýš mohly stát při 
Mariánském sloupu a dvě třeba při kašně – ale nic víc. Havlíčkův Brod, 
město zasazené do nádherné krajiny, kdy do nejbližší volné zeleně je jen 
několik minut chůze, by podle mého soudu nemělo na svém jedinečném 
náměstí suplovat „centrální park“ a už vůbec ne lunapark.
 -vV-

Základní škola Wolkerova
O naší škole lze bez nadsázky říct, že je to nejhezčí komplexní areál – „vše 
v jednom“. V pěti vzájemně propojených budovách najdeme školní jídel-
nu, družinu, klub, keramickou dílnu, knihovnu, třídy prvního a druhého 
stupně, odborné pracovny – hudební výchovy, fyziky, chemie, informati-
ky, učebny cizích jazyků, vybavené moderní audiovizuální technikou, dvě 
tělocvičny, z nichž v jedné máme i veřejností hojně využívanou horolezec-
kou stěnu, a v neposlední řadě i oplocený venkovní sportovní areál s hřišti 
na volejbal, basketbal, fotbal i s běžeckou dráhou.
Škola je umístěna na okraji města, v klidové zóně sídliště, dobře přístupná 
i ze vzdálenějších míst autobusem MHD ( zastávku máme přímo pod ško-
lou). V průběhu prvního pololetí letošního školního roku bude dokončen 
podchod pod rušnou Masarykovou ulicí, takže i pro děti ze sídliště Výšina 
bude cesta do školy maximálně bezpečná.
Součástí naší školy je i MŠ v Perknově, která jako jedna z prvních zača-
la uplatňovat alternativní vzdělávací program „Začít spolu“, který klade 
důraz na partnerství školy a rodiny. Jsou zde pořádány společné akce pro 
děti i rodiče,např.výtvarné dílny apod.Děti navštěvují divadla i jiné kulturní 
pořady.Své dovednosti mohou rozvíjet v kroužcích výtvarné a pohybové 
výchovy, je pro ně zajištěna logopedická péče za spolupráce s PPP a také 
se zde učí základy cizího jazyka v kroužku angličtiny.
U nás ve škole na tyto znalosti pozvolna navazují hned od první třídy, kdy 
je paní učitelky formou her zasvěcují do tajů cizího jazyka. Od třetí třídy 
pak nastupuje intenzivní výuka anglického jazyka pro všechny žáky. Od 
šestého ročníku si pak žáci jazykových tříd přibírají druhý cizí jazyk. O tom, 
že výuka cizích jazyků je na naší škole opravdu na vysoké úrovni, svědčí  
i přední umístění našich žáků v okresních, krajských i celostátních kolech 
olympiád a získání certifikátů od univerzity Cambridge. Pro zdokonalení se 
v konverzaci jezdí žáci na exkurze do Londýna, Vídně nebo Berlína.
Náš vzdělávací program „Škola bez bariér“ vychází nejen z toho, že  
u nás jsou vytvořeny všechny podmínky i pro tělesně handicapované žáky 
(bezbariérové přístupy, výtah), ale jde nám i o odstraňování bariér v mezi-
lidských vztazích. Chceme, aby naši žáci byli tolerantní, vstřícní, aktivní, 
zdravě sebevědomí, rozhodní a schopní vhodnou formou vyjádřit a obhá-
jit svůj vlastní názor. Aby uměli řešit vzniklé problémy buď sami, nebo za 
pomoci učitelů, kteří jsou pro ně partnery, rádci i pomocníky, a mohli se na 

ně kdykoli a s čímkoli obrátit.
V přátelské atmosféře naší školy je totiž vzájemná komunikace mezi žáky 
a učiteli samozřejmostí. Našim žákům není lhostejný ani osud dětí, kterým 
život nastavil odvrácenou tvář. Proto se zapojují do různých charitativních 
akcí (adopce na dálku, brýle pro Afriku, aj.). Pravidelně v předvánočním čase 
navštěvují s mikulášskou nadílkou děti v DD v Nové Vsi u Chotěboře.
A péče o životní prostředí? Ta má u nás ve škole zelenou. U příležitosti Dne 
Země předali žáci naší planetě dárek v podobě stálé expozice „Hřbitova 
odpadků“. Je umístěna na školní zahradě a měla by sloužit jako memento. 
Tradicí se stala i účast rodičů na akcích školy. Asi nejoblíbenější předvánoční 
projekt „Darujme si čas“. Ten vždy přivede do školy celé rodinné týmy. Peda-
gogové, děti i rodiče se společně zastaví, vánočně se naladí a něco hezkého 
si vyrobí.
Jako novinku pro vyžití se o přestávkách si žáci spolu s učiteli nakreslili na 
nádvoří školy tzv. „Obludky na hrátky“. 
Jak je vidět, naše škola a její osazenstvo se dokáže nejen soustředit na kva-
litní výuku, ale zpestřit si ji i volný čas aktivitami, které jsou nejen zábavné, 
ale i přínosné. 
Přijďte se podívat, máme Vám co nabídnout!
 Mgr. Iveta Špinarová

Představujeme základní školy 
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Od každého trochu

Domácí násilí zažije 38 % žen
Skrývá se za zdmi domovů, často utajené navždy a mnoho lidí si ani nechce 
připustit, že existuje. Domácí násilí? Co to je? Nejsou to jen nějaké trochu 
dramatičtější hádky á la Itálie, ze kterých se zbytečně nafukuje bublina?
Na toto téma si povídáme s vedoucí Intervenčního centra pro kraj 
Vysočina, magistrou Janou Volnou. „Domácí násilí není možné zamě-
ňovat s každou partnerskou hádkou či rozepří. V případech domácí-
ho násilí je vždy na jedné straně bezmocná a vystrašená oběť, která 
se obává trestu či napadení, a pachatel, který se skrze použití moci 
snaží oběť ovládat a donutit k tomu, co chce on“ vysvětluje Jana Volná.  
Pod tímto pojmem je obecně rozuměno chování, které u jednoho z partne-
rů způsobuje strach z druhého. Skrze užití moci, kterou tento strach posky-
tuje, kontroluje násilný partner chování druhého. Zahrnuje fyzické, sexuální, 
psychické či ekonomické ohrožení (či např. vynucenou izolaci), k nimž dochá-
zí mezi blízkými osobami. Většinu obětí tvoří ženy, přičemž pachateli jsou 
obvykle jejich současní i bývalí partneři, dochází však i k násilí na dětech, 
starých osobách, násilí žen proti mužům či v homosexuálních vztazích. Podle 
definice OSN stačí dokonce i zastrašování a úmyslné omezování svobody a 
to jak ve veřejném tak soukromém životě. 
Proč partnerka neodejde? 
Ženy neodcházejí od násilného partnera z řady důvodů - chtějí zachovat 
dětem úplnou rodinu, mají k muži stále citový vztah, omlouvají jeho jednání 
a hledají chyby především v sobě. Mezi důvody, proč oběť neodejde, patří i 
strach z fyzického napadení, zastrašování a vydírání ze strany partnera, pocit 
bezmoci a beznaděje, ekonomická závislost. Samotný odchod navíc domácí 
násilí nevyřeší – řada osob se jej dopouští i nadále a snaží se získat ztracenou 
kontrolu nad obětí. Násilně se chová muž pouze doma, vůči svému okolí 
se může jevit zcela jinak, často jako sympatický, seriózní člověk. Jen zhruba 
deset procent týraných žen oznámí domácí násilí Policii.
Je domácí násilí nějak postižitelné?
„Ano, domácí násilí je trestný čin. Nikdo nemá právo druhého ponižovat, 
omezovat jej či používat fyzického nátlaku. Je zajímavé, že se objevuje mezi 
lidmi všech úrovní sociálního postavení, nezávisle na vzdělání, ekonomické 
situaci, rase či příslušnosti k etnickým skupinám a podobně. Násilí je volba 
– ti, kteří se ho dopouštějí, se mohou rozhodnout, zda se k takovému chová-
ní uchýlí, nebo ne. Mezi nejčastější mýty patří to, že ženy si mohou za všech-
no samy, protože muže provokují. Partneři se na vyprovokování vymlouvají 

často - důvodem podle nich může být cokoliv, 
co není podle jejich představ. Ovšem i kdyby 
je někdo provokoval, těžko by např. napadli 
kolegu či kolegyni v práci nebo spolucestují-
cího“ říká Jana Volná. Pomoc obětem násilí 
znesnadňuje jak její závislost na pachateli tak 
postoj společnosti, přesto však existuje a má 
svá řešení. 
Co udělat?
„Pokud se domníváte, že je na vás pácháno 
domácí násilí, je dobré vyhledat odbornou 
pomoc, můžete zavolat do intervenčního cent-
ra či nejbližší občanské poradny, Tato pracoviště 
vám mohou poskytnout mnoho důležitých informací, pomohou vám orien-
tovat se v problému a zajistit bezpečí. Neomlouvejte násilí a neobviňujte se 
z něj. První krok pro zajištění svého bezpečí je těžký, ale pokud ho neuděláte, 
násilí samo nepřestane. Pokud máte nezletilé děti, je třeba si uvědomit, že 
jejich vývoj násilí velmi ohrožuje, a proto je třeba myslet i na ně,“ doporučuje 
Jana Volná. 
Psychocentrum – manželská a rodinná poradna kraje Vysočina, praco-
viště Intervenční centrum v Jihlavě, tel. 567 215 532, mob. 606 520 546 
dosažitelný vždy v pracovní dny 8–17 hodin., www.psychocentrum.cz/ic,  
ic.vysocina@volny.cz
Intervenční centra jsou v každém kraji, jejich seznam najdete např. na  
www.rosa-os.cz.
Další důležité kontakty
www.acorus.cz (azylové ubytování), www.bkb.cz s nepřetržitým provozem 
krizových telefonních linek, www.koordona.cz 
Právní pomoc – linka právní pomoci pro ženy-oběti domácího násilí
Telefon: 224 910 744 (středa 18.30–20.30 h.) 
Příště o formách domácího násilí, trestných činech v domácnosti a jak se 
zachovat v těchto případech.
 Světlana Pátková

Městské informační centrum Havlíčkův Brod, Havlíčkovo nám. 57
telefon: 569 497 357, 569 497 353 – fax: 569 497 299, e–mail: icentrum@
muhb.cz – internet: www.muhb.cz. Otevřeno: Po–Pá 9–17 h. So 8–12 h. Mimo 
provozní dobu poskytne základní info Muzeum Vysočiny Havlíčkův dům.

Bezpečnost a prevence

Ve dnech 21.–27. 9. 2008 pořádala Roska Havlíčkův Brod rekondiční 
pobyt v rekreačním zařízení ŠARZ Vršov Horní Bradlo, které je plně 
bezbariérové. Pobyt byl pro 22 osob, z toho 5 vozíčkářů. Využívali 
jsme program schválený Unií Roska v ČR. Rozcvičky, cvičení a relaxace 
vedl odborný cvičitel. Další v programu byly besedy s lékaři – MUDr. 
Přibyl a MUDr. Kabrdová, paní Vejsadová na cvičení paměti, zástupci 
VZP, návštěva solné jeskyně, hipoterapie, masáže a předvedení kom-
penzačních pomůcek z DMA. Všichni účastníci vyjádřili přání, aby se 
na takovémto zajímavém a poučném pobytu, za přispění Městského 
úřadu Havlíčkův Brod, rádi sešli i příští rok.  Roska HB

O odpadech převážně vážně v brodské televizi
Vtipně a jasně přiblížit široké veřejnosti nutnost a způsob třídění odpadu 
- to je hlavní cíl tvůrců seriálu O odpadech převážně vážně, kterými jsou stu-
denti havlíčkobrodského gymnázia Aneta Štefánková a Ondřej Rázl. Režie 
se ujal redaktor Českého rozhlasu Milan Kopecký a za kameru se postavil 
Libor Blažek. Spolupracují i s odborníky z technických služeb a zahradnic-
tví, kteří obsah seriálu odborně zaštítili. Problematikou budou provázet dva 
mladí lidé, kteří diváky naučí rozlišovat různé druhy odpadů nebo používat 
kompostér. „Snažili jsme se toto nepříliš atraktivní téma pojmout nenáročně 
a s nadsázkou, přesto doufám, že se lidé dozvědí hodně informací,“ nastínil 
Ondřej Rázl, který v seriálu hraje a zároveň se podílí na jeho střihu. První 
díl se zabývá tříděním odpadů v Havlíčkově Brodě, který patří k nejlepším  
v České republice. Řeč přijde i na bioodpady. O seriál projevila zájem havlíč-
kobrodská radnice a obyvatelům našeho města nabídne pravděpodobně na 
začátku příštího roku prvních pět dílů.  -red-

Že já ve škole tu chemii zanedbával, teď nevím, co vykupují.  Oldřich Dwořák
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škol za účasti místostarosty Libora Honzárka 
ve velkém sále Staré radnice. V závěru víken-
du zástupci obou vzdělávacích zařízení při-
pravili program aktivit na následující školní 
rok, během něhož se uskuteční díky podpoře 
radnice v Havlíčkově Brodě a kraje Vysočina 
výměnné praxe a sportovní a poznávací akti-
vity žáků a učitelů.
� -pat-

Budoucnost partnerství
Když velvyslanec Nizozemského království  
v ČR Jean Lucas van Hoorn v pondělí 6. října  
v pražském Černínském paláci hovořil k účast-
níkům mezinárodní konference „Budoucnost 
partnerství nizozemských a českých měst, 
realizované projekty a nové možnosti“, mj. 
uvedl, že využitím zkušeností partnerského 
města Vlaardingen dokázali v Moravské Tře-
bové zkrátit průměrnou čekací dobu občanů 
u správních agend pod dvě minuty. Průměr-
ná čekací doba v celé ČR přitom činí deset 
minut. Také tento příklad dokládá, že part-
nerství nizozemských a českých měst nezů-
stává jen u vzletných slov, ale především 
přináší hmatatelné výsledky. Mezi městy 
obou zemí existuje už sedm desítek reálných 
partnerství, která, jak na konferenci podotkl 
poslanec Evropského parlamentu, předseda 
Svazu měst a obcí (SMO) ČR Oldřich Vlasák, 

Aktuality z Brielle

Open day Welfare Elderly
V září proběhl v Brielle den otevřených dve-
ří pro pokročilé věkem v centru Welfare 
Elderly (součást domova pro seniory). Mno-
ho návštěvníků shlédlo prezentace umělec-
ké kresby, bridže, ručních prací, rockové 
hudby, biliardu, pohybových aktivit, počí-
tačových kurzů a jiných aktivit. Je jasné, že 
pokud je vám 50 a více let, v Brielle se nudit 
nebudete.

Brielle staví
V pátek 3. října byla zahájena akce Měsíc 
výstavby v Brielle. Výstava na radnici se 
týká stavebních aktivit ve městě. Předsta-
vuje všechny současné projekty a plány 
do budoucna. V rámci akce proběhne také 
večer pro mladé a jejich představy o bydlení. 
Dobrá příležitost k získání informací.

Big Band Festival
Nadace “Brielle město umění a kultury” zor-
ganizovala v září každoroční jazzový festival. 
Představení probíhala po čtyři pátky. Posled-
ním představením letošního festivalu bylo 
vystoupení Mladých Sinatrů, kteří později 
večer vystoupili ještě s Joke Bruys, známou 
nizozemskou herečkou. Že je také výbornou 
zpěvačkou se dosud moc nevědělo, ale bri-
ellští to teď vědí velmi dobře!
 Kees Haanstra a Jiřina Ramaekersová

Aktuality ze Spiše

Brodská stavební škola má na Spiši nového 
partnera
Ve dnech 26. až 28. září navštívila Havlíčkův 
Brod dvacetičlenná skupina učitelů ze Spiš-
ské Nové Vsi. „Tři roky trvá partnerství mezi 
Střední průmyslovou školou stavební akade-
mika Stanislava Bechyně v Havlíčkově Bro-
dě a Spojenou školou ve Spišské Nové Vsi, 
kterou tvoří Obchodná akademia a Polno-
hospodárská škola. V závěru loňského roku 
s námi navázala vztahy také spišská Stredná 
priemyselná škola, která v posledních letech 
začala vyučovat obor stavitelství. Po roční 
spolupráci, během níž učitelé a studenti spo-
lečně realizovali několik projektů, jsme mohli 
v sobotu 27. září uzavřít smlouvu o partner-
ství,“ uvedla Marcela Rumlová, zástupkyně 
ředitele brodské „stavebky“. Partnerskou 
smlouvu slavnostně podepsali ředitelé obou 

významně přispěla k integraci České republi-
ky do Evropské unie.
Konferenci uspořádalo ve dnech 6. a 7. října 
v Praze Velvyslanectví Nizozemského králov-
ství v ČR, které si pro její přípravu na základě 
výsledků výběrového řízení vybralo českou 
neziskovou organizaci Agora CE. Na konfe-
renci, pro niž reprezentační prostory Černín-
ského paláce poskytlo Ministerstvo zahranič-
ních věcí ČR, se přihlásilo 166 registrovaných 
účastníků. Kromě společného programu se 
na konferenci konalo také několik worksho-
pů k současnosti a dalším možným tématům 
twinningu: rozvoj sociálních služeb (opí-
rající se o případovou studii měst Chrudim  
a Ede), výměna představitelů měst a úřední-
ků samospráv (Havlíčkův Brod/ Brielle), trva-
le udržitelná města a regenerace sídlišť (Par-
dubice/Doetinchem), školství (Brno/Utrecht) 
a společné partnerské projekty realizované 
ve třetích zemích (Moravská Třebová/Vlaar-
dingen), podpora a rozvoj cestovního ruchu 
v partnerských regionech a městech (Polič-
ka), alternativní energie (Litoměřice), nové 
projekty v rámci evropských strukturálních 
fondů (Havlíčkův Brod/ Brielle).
� -red-

Děti z mateřinek zpestřily úvod Pedagogické 
konference.

Pedagogická konferece 2008
Ve dnech 16.–17. října zorganizoval odbor 
školství Měststkého úřadu v Havlíčkově Bro-
dě Pedagogickou konferenci, které se v rám-
ci partnerství zúčastnilo 40 zástupců škol ze 
Spišské Nové Vsi a ředitelé a učitelé havlíč-
kobrodských základních a mateřských škol. 
Kromě přednášek na téma chování žáků  
v základí škole a spolupráce škol a knihov-
ny absolvovali hosté také praktické ukázky 
vyučování přímo ve vyučovaích hodinách  
a společné workshopy. Zejména ohodnotili 
přednášku Zdeňka Martínka z Pedagogic-
ko-psychologické poradny v Pelhřimově na 
téma „Agrese a agresivita dětí a mládeže.“ 
„Doufám, že vzniknou další přímá partner-
ství na úrovni škol. Zároveň jsem potěšen 
pozváním na další díl konference, která se 
bude konat za 2 roky ve Spišské Nové Vsi,” 
dodal radní Tomáš Hermann.
� -pat-
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Válečný pilot Imrich Gablech si v současné době 
užívá poklidného života, ale v minulosti zažil 
mnoho těžkých chvil. Při čtení jeho knihy „Hallo, 
airfield-control, go ahead,“ chvílemi tuhne krev 
v žilách. Za války se dostal do mnoha zemí – byl 
při tom, když Hitler zaútočil na Polsko, dostal se 
do zajetí Rudoarmějců a dva roky strávil v pra-
covních táborech na Sibiři. Osud ho zavál i do 
Velké Británie, kde se kvůli špatnému zdravotní-
mu stavu musel rekvalifikovat na letového kon-
trolora, a sledoval válečné dění z druhé strany. 

Do letadel se zamiloval už jako malý kluk v rod-
ném Hrachovišti na Slovensku. „Nad naší ves-
nicí létala dost často vojenská letadla z Piešťan. 
Sice jsem toho o letectví moc nevěděl, ale let-
ce jsem obdivoval a v chlapecké představivosti 
jsem létal spolu s nimi,“ vzpomíná aktivní Imrich 
Gablech. Po gymnáziu se jeho sny o létání sta-
ly skutečností: „Dostal se mi do rukou článek 
o náboru nových pilotů. Neváhal jsem, poslal 
přihlášku, zvládl vstupní psychotesty i zdravotní 
vyšetření a začal s leteckým výcvikem.“

Když se po Mnichovské dohodě Československo 
rozpadlo na Slovenský samostatný štát a Pro-
tektorát Čechy a Morava, slovenští letci vycho-
vávaní ve vlasteneckém duchu první republiky 
se rozhodli bojovat: „Usilovali jsme o obnovení 
Československé republiky. Spolu s dalšími sedmi 
piloty jsme 7. června 1939 uletěli do Polska a při-
stáli jsme v Deblině – největším leteckém stře-
disku v Polsku. Přijali nás do armády, ale létali 
jsme v civilu, abychom neprovokovali Němce. 
Prožili jsme tam krásné léto, létali jsme jen 
ráno, od čtyř do devíti, a pak jsme měli volno 
a chodili se koupat k řece,“ vypráví Imrich Gab-
lech a dodává, že vypuknutí války pro ně bylo 
vytouženým okamžikem: „My jsme se nemohli 
dočkat, až budeme moci bojovat proti Hitlerovi, 
protože boj za vlast jsme měli v krvi.“

Na začátku války, v září 1939, unikl mladý pilot 
smrti. „Letěl jsem v letadle a pronásledovali mě 
dva německé letouny. Držel jsem se nad hladi-
nou Visly, protože voda útočníky oslňovala jako 
zrcadlo. Chtěl jsem nouzově přistát na blízkém 
letišti, ale když jsem se k němu přiblížil, zjistil 
jsem, že je v plamenech. Jedinou záchranou 
bylo přistát do korun borového lesa, protože 
stromy by stroj zpomalily. Uviděl jsem mýtinku, 
odpoutal se a chystal se k přistání. Jenže letadlo 
zavadilo o pařez a udělalo salto. Já jsem vypadl  
a omdlel. Když jsem se probral, zjistil jsem, že 
můj aeroplán skoro celý shořel. Pěšky jsem 
došel na to vyhořelé letiště, našel jsem si malý 

aeroplánek, napustil ho benzinem a šťastně 
odletěl,“ vypráví s téměř sedmdesátiletým 
odstupem Imrich Gablech.

Po porážce Polska se dostal na rumunské hrani-
ce, kde ho a jeho kamarády zajali Rusové: „Brali 
každého, koho chytli – nejen vojáky, ale i civilisty. 
Ocitli jsme se v trestaneckém táboře mezi vrahy, 
politickými vězni a zloději. Napřed jsme pracovali 
v dolech, pak nás přestěhovali do republiky Komi 
za polárním kruhem, kde jsme budovali trať, která 
vedla až k Severnímu ledovému moři. Kopali jsme 
hlínu a denní normu nám zvyšovali tak, abychom 
to nemohli zvládnout,“ líčí hrůzné zážitky ze Sibiře.

Rusové vězně po těžké práci odbývali chudým jíd-
lem a nedostatečná výživa se podepsala na jejich 
zdraví. „Někteří se úplně vysílili, zkroutily se jim 
ruce a páteř, otekly nohy, krvácelo jim z dásní. 
Já jsem ty tábory přežil celkem dobře. Až na to, 
že jsem dostal zánět žlučníku a žaludeční vředy,“ 
dodává jakoby mimochodem. Na jaře roku 1941 
ztratil zrak: „Moje slepota trvala asi čtrnáct dní  
a myslím, že to bylo z nedostatku stravy a hlav-
ně vitamínů. Jeden Polák pro mě ukradl rybí olej  
a po jeho užití se mi zrak začal vracet. Nevyléčil 
jsem se však úplně a problémy s viděním jsem 
měl i později v Anglii a po návratu do Českoslo-
venska,“ vzpomíná na nelidské zacházení v rus-
kých pracovnách táborech.

Těžká doba vyžadovala pevné nervy a víru v lepší 
budoucnost. „Já jsem jen věřil tomu, že to musím 
přežít,“ směje se dnes bývalý zajatec: „A modlil 
jsem se. První Vánoce jsme s kamarádem zalezli 
v dolech do kouta a zpívali koledy.“

Imrich Gablech měl na Sibiři strávit pět let, ale 
kvůli křivému obvinění si jako nevinný vysloužil 
tvrdý trest – deset let těžkých nucených pra-
cí navíc. Válečná situace mu byla nakloněna, 
protože v červnu 1941 přepadlo Sovětský svaz 
hitlerovské Německo a Rusové začali zajatce  
z pracovních táborů stahovat. „Nedaleko Mosk-
vy jsem se dostal k představitelům polské exilo-
vé vlády jako nový člen letecké jednotky s nim 
odplul lodí do Velké Británie,“ vzpomíná letec 
na situaci, kdy se na něj po dvou letech v zajetí 
usmálo štěstí.

V Británii ho přezkoušeli z létání a výsledky 
dopadly dobře. Znovuzískané sebevědomí mu 
však vzali lékaři: „V Anglii jsem se podrobil ope-
raci slepého střeva a projevovaly se také kom-
plikace způsobené pobytem v pracovních tábo-
rech. Měl jsem zdeformovaná chodidla kvůli 
nevhodné obuvi a vážil jsem pouhých 45 kilo-
gramů. Lékař z ošetřovny mě označil za simu-
lanta, ale já přece tolik toužil po létání! Nikdy 
nezapomenu na ten osudný verdikt lékařské 
komise: To be grounded. Jako nejnešťastněj-
ší pilot jsem se pokoušel smířit s ním, že jsem 
vyřazený z létání.“

U letectva zkušený pilot přesto zůstal a přeškolil 
se, aby mohl vykonávat službu letové kontroly 
airfield-control. „Na novou činnost jsem si rych-
le zvykl, líbil se mi ruch na letišti. Řídili jsme pro-
voz a piloti museli, bez ohledu na funkce, naše 
pokyny respektovat. I tady se přihodilo mnoho 

nebezpečných situací, zvlášť ve chvílích, kdy se 
unavení letci vraceli z bojů.“

Nemalým problémem byl pro cizince v Anglii 
jazyk: „Prvním malérem byla moje cesta vlakem. 
Asi jsem špatně vyslovil, kam chci jet a průvodčí 
mi řekla, že tam vlak nestaví a kvůli mně zastavili 
vlak, abych mohl vystoupit. Pak jsem se dozvě-
děl, že vlak na to místo přece jen jel, akorát mi 
průvodčí nerozuměla.Věřte, nebo nevěřte, od té 
doby jsem se naučil tisíc slovíček za čtrnáct dní. 
Psal jsem si je do sešitu a denně se jich naučil 
sto. Jen jsem je pak neuměl používat.“

Po válce působil Imrich Gablech jako letový kon-
trolor na pražské Ruzyni: „Když jsem se vrátil  
z lázní, řekli mi na Ruzyni, že už tam nepatřím  
a že jsem kmenově zařazený do Havlíčkova 
Brodu. Tohle nechlapské chování mě namíchlo  
a vydal jsem se přímo na velitelství letectva. 
Sundal jsem z uniformy hvězdičky a řekl veliteli, 
že radši pojedu domů na Slovensko, budu sedět 
na silnici, tlouct kamení a požírat suchý chléb,“ 
vypráví pražskou příhodu letec. 

Nakonec do Havlíčkova Brodu odjel, nastoupil 
na místní letiště a našel si ženu: „Naše manžel-
ství, ze kterého mám syna Petra, vydrželo nece-
lých pět let. Já jsem se nechtěl rozvádět, jenže 
otec mé choti byl voják z povolání a kvůli přízni 
se Zápaďákem by mohl přijít o místo. Bylo pět 
stání, ale já na rozvod nechtěl přistoupit. Řekl 
jsem jim, ať mi dokážou vinu a pak se rozvedu. 
Soudce se ale s ničím nepáral a vyřkl rozsudek: 
Manželství se rozvádí z politických důvodů, pro-
tože nezaručuje socialistickou výchovu potom-
ků. A bylo to… Později jsem se oženil podruhé 
a tentokrát šťastně a z tohoto manželství mám 
syna Imricha.“ 

Na konec našeho povídání si bývalý pilot, který 
v listopadu oslaví už třiadevadesáté narozeniny, 
zapaluje cigaretu: „Poctivě jsem začal kouřit asi 
v osmnácti a za války jsem v nočních službách 
vykouřil až padesát cigaret denně. Časem se to 
snižovalo a dnes už si zapálím asi čtyři za den. Je 
to nešvar, ale já zastávám názor, že když si orga-
nismus na něco zvykne, je chyba mu to brát.“

V současnosti si Imrich Gablech užívá klidu: 
„Vedu domácnost, starám se o zahrádku, cho-
dím na nákupy, do města, na kávu, do kostela. 
Žiju s kocourem, který za mnou pořád chodí  
a hlídá mě. Nestěžuji si, protože nikoho nezají-
má, že mě bolí nohy,“ uzavírá s optimistických 
výrazem své vyprávění.�
 Aneta Štefánková

O kom byste se rádi dozvěděli více? Pište, telefonujte, rádi zprostředkujeme rozhovor s osobností 
našeho regionu, kterou chcete poznat blíže. Městské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 57, 
580 61 Havlíčkův Brod, hblisty@muhb.cz, 569 497 357, 606 687 071

Imrich Gablech
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Křížovka
Sňatky konané  
v měsíci říjnu  
od 1. 10. do 22. 10. 
v Havlíčkově Brodě
(snoubenci, kteří dali sou-
hlas se zveřejněním)

Okrouhlička 
3. 10. 2008
Vladimír Moták 
Havlíčkův Brod 
Anna Dostálová 
Havlíčkův Brod

Havlíčkův Brod, obřadní síň 
11. 10. 2008
Josef Vlk 
Havlíčkův Brod 
Hana Novotná 
Havlíčkův Brod
25. 10. 2008
Jan Jindra 
Havlíčkův Brod 
Alena Kašparová 
Havlíčkův Brod

Obézní muž žádá lékaře o radu, jak by měl zhubnout.
„Musíte dodržovat přísnou dietu – malý krajíček chleba a maximálně čtvrtku kuřete,“ doporučuje lékař.
Reakci tlouštíka najdete v tajence křížovky.

Zelená linka  
Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplatně 
hlásit závady týkající se údržby 

města (osvětlení, údržba 
komunikací a chodníků, veřejné 

zeleně) i veškeré připomínky  
k práci Technických služeb  

(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty 

najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra:  
každou středu v 18.30 h.  

Reprízy: 
denně v 10.45, 18.30 a 21.45 h.

K dispozici na CD v Krajské 
knihovně Vysočiny, 

www.muhb.cz 
a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici na  

www.muhb.cz,  
Městském informačním 

centru a recepci  
Městského úřadu V Rámech.

Správné znění tajenky z čísla 9/2008: Devadesáté výročí založení našeho státu 
Správnou odpověď z 96 došlých vylosoval místostarosta Čeněk Jůzl.
Výhercem ceny je: Bohuslav Kolář, Olešná
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, 
Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. 
Pro vylosovaného výherce je připravena nabídka hotelu Setuza, Jiřetín pod Jedlovou: týdenní pobyt se snídaní pro dvě osoby v penzionu Setuza, 
nádherná příroda CHKO Lužické hory a Národního parku České Švýcarsko (www.penzionysetuza.euroregion.cz)

Taky by sis už měl vzít šálu.
 Oldřich Dwořák
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Služby a nabídky
Služby stomatologů  
8.–9. 11. MUDr. Jirgl, Havl. Brod 
Žižkova 14, tel. 569 429 452 
15.–17. 11. MUDr. Čurda, Havl. Brod 
Dobrovského 2023, tel. 569 426 102 
22.–23. 11. MUDr. Neubauerová, Chotěboř 
Doležálkova 673, tel. 569 623 900 
29.–30. 11. MUDr. Kočová, Ledeč n. S. 
Habrecká 450, tel. 569 720 974 
6.–7. 12. MUDr. Klíma, Přibyslav 
Bechyňovo nám. 2, tel. 569 484 614 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách 
a nedělích od 1. 1. 2008 v době od 9 do 12 h. 
Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: dětská ambulance v hlavní budově nemoc-
nice – 569 472 499 
Pracovní dny 17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí,  8–21 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Kříženec, pes střední velikosti, milý, mazlivý. 

Nalezen 8. 10. • Kříženec, fena menšího vzrůstu, 
bojí se, ale pro pohlazení si přijde. Bude potře-
bovat trpělivého majitele. Odchycena 6. 10. • 
Mladý křížený jezevčík, střední velikosti. Milý, 
kamarádský, mazlivý. • Starší kříženec, velmi 

hodný, mazlivý, bezproblémový, vhodný jak do 
rodiny tak ke starším lidem. • Cca 4letý kříženec, 

vhodný k rodinnému domku, ne k dětem. • 
Psi – kříženci, hodní, mazliví, vhodní ke starším 

lidem. Jsou kamarádské povahy. • Beagle, mladý, 
nevyrovnaný pes, potřebuje pevnou ruku  

a trpělivého majitele. Nevhodný k dětem. Nej-
lépe pro člověka co má zkušenosti se psy. • Asi 
3letá křížená fena, temperamentní. Nevhodná  

k domácím zvířatům. Uplatnila by se jako hlídač. 
• Kříženec bull teriera, cca 3měsíce. • Výmarský 
ohař (krátkosrstý) Ele – hodný, odchycen 29. 9.

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS, Reynkova 3643 
12. 11. Vystoupení ZŠ Wolkerova, 10 h.  
14. 11. Historie, 15 h.  
19. 11. Vyst. MŠ Zahradnického, Sbor Pomněnky, 10 h. 
26. 11. Vystoupení dětí z MŠ Příčná, 10 h. 
28. 11. Historie, 15 h. 
3. 12. Vaření na kuchyňkách, 9 h. 
DPS, Na Výšině 3241 
12. 11. Výlet do Pelhřimova, odjezd ve 12 h. 
25. 11. Nákupy v Lidlu, 8–10 h. 
DPS, U Kasáren 3405 
12. 11. Poslech dechovky, 13 h. 
26. 11. Film pro pamětníky – Nebe a dudy, 13 h. 
Denní stacionář, Reynkova 3879 
13. 11. Práce s modelínou, 9.30 h. 
20. 11. Poznávání listů stromů, 9.30 h. 
27. 11. Výroba dekorace z pedigu, 9.30 hod

Bohoslužby
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, Ladislav 
Novák, vikář. e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., St a 
So 8 h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 8, 9.30 a 18 h. 
Kostel sv. Vojtěcha Út 18 h. DD Na Výšině So 16 h.  
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576, 
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, So 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Út 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm, tel. 
739 244 611, e-mail: horni-krupa@evangnet.cz,  
http://horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 17.45 
h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: Čt 15.30 h. 
Mládež: Pá 20 h. (dle dohody) 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: horsky.v@tiscali.cz 
Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. 
Dorost: Pá 16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. 
Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. 
Modlitba: Čt 8.40 h.  
Kolumbárium je otevřené od 8.00 do 17.30 hodin. Do 
schránek v kolumbáriu mohou ukládat urny s pope-
lem svých zemřelých ti, kdo mají zájem o pronájem–
nikoliv pouze věřící Církve československé husitské.

Pravoslavná církev 
Liturgie 18. října v kapli Svatého Kříže u ulice U Sta-
dionu, slouží Jan Baudiš z Jihlavy. Pravidelné obřady 
každou první sobotu v měsíci vždy od 9 h. 

Fokus Vysočina 
Regionální komunitní tým (RKT) Po–Pá 7–14 h. tel. 569 
433 255, 775 151 495, www. fokusvysocina.cz, 
e-mail: komunitni.tym.hb@fokusvysocina.cz
Upozornění na nové sídlo: Nádražní 128 (bývalé 
Pozemní stavitelství)
Nové kontakty: Ved. střediska: 569 433 252, Tým 
podpory v zaměstnávání: 569 433 253 a 569 433 254 

Kluby Parkinson a CMP 
MUDr. Ludmila Čapková, tel. 604 416 635 
Út od 9 h. v tělocvičně SPŠS v Havl. Brodě a každou 3. 
středu v měsíci od 14 h. v klubovně MÚ V Rámech.

Vycházky s KČT 
8. 11. – Kolem Hamrů 
Odjezd vlakem v 9 h. do Hamrů. Trasa cca 10 km. 
Vede: V. Grodlová 
12. 11. – Vepřové hody v Nové Vsi u Světlé n. Sáz 
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Kultura

VŠEM ORGANIZÁTORŮM
Havlíčkobrodské listy mají uzávěrku 22. dne  
v měsíci a vycházejí kolem 10. dne příštího 
měsíce. Posílejte termíny svých akcí za období 
od 10. dne v měsíci do 10. dne příštího měsíce 
na adresu hblisty@muhb.cz. Děkujeme.

Svatomartinský lampiónový průvod 
8. 11. od 17 h. zahájení u dřvěného dětského hradu v 
parku Budoucnost (za ZŠ Rubešova), pořádá Oblastní 
charita – Mateřské centrum Zvoneček ve spolupráci s 
Adivadlem a dětským souborem Dadivadlo

Zmizelý Havlíčkův Brod – přednáška 
15. 11. od 10 h. SPŠS Jihlavská ul. – představení počí-
tačového 3D modelu Smetanova náměstí a části Na 
Louži před demolicí v 70. letech minulého století

37. trh řemesel 
17. 11. od 8 do 17 h. Havlíčkovo nám., vestibuly budov 
obou radnic. Prodej předmětů rukodělné výroby, 
ukázky práce řemeslníků i umělců – divadelní a 
hudební vystoupení Exulis 

Slet Mikulášů, čertů a andělů 
5. 12. od 16 h. Havlíčkovo náměstí – koledy v podání 
dechového orchestru pod vedením p. Paličky – zábav-
ný program Hit Rádia Vysočina, odměny pro nejhezčí 
andílky, čertíky a Mikuláše – soutěže pro děti

ATK, Kalamajka a KAZAR 
22. 11. 2008 od 20 h. v KD Ostrov Havl. Brod. 
Armádní taneční klub a Folklórní soubor Kalamajka, 
maďarský soubor s lidovou hudbou KAZAR. 
Předprodej Oblastní charitaHB, Bělohradská 1128

Akademie TJ Sokol 
15. 11. od 15 h. kino Sokol, Smetanovo nám., H. Brod, 
vystoupení žáků a dorostu TJ HB, Ledeč n. S., Přibyslav

Jakub Pustina – koncert 
12. 12. od 18 h. klášterní kostel sv. Rodiny

Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490  
• Týden poezie v KKV (9.–23. 11.)  
• Vítejte na Bali (cestopisná beseda s Mgr. Jiřím Vese-
lým, 10. 11., 18 hodin, sál Staré radnice) 
• Jsem z toho Woody Allen!!! – Woody Allen (projekt 
LiStOVáNí, 10. 11., 19 hodin, kavárna U Notáře)  
• Myši patří do nebe – Iva Procházková (projekt LiStO-
VáNí, 13. 11., 9.30 a 10.30 hodin, Dětské odd. KKV)  
• Dny Mongolska v KKV (projekt „Žijeme v jednom 
městě aneb..., 16.–26. 11., sál Staré radnice)  
• O statečné princezně Máně (divadelní představení 
pro děti ZŠ, 19. 11., 9.30 a 11 hodin, sál Staré radnice)  
• Den pro dětskou knihu (29. 11., 9–15 h., Dět odd. KKV) 
Patrik Linhart, Vicki Shock a Michal Šanda básníci 
nejmladší generace 12. 11. od 10.30 h. sál Staré radni-
ce, od 19 h. Kavárna U Notáře – autorské čtení 
Tomáš Přidal – setkání s výtvarníkem, hudebníkem a 
básníkem 27. 11. od 19 h., kavárna U Notáře H. Brod 
Petr Pazdera Payne a Michal Machat – texty a „počí-
tačové“ kresby 25. 11. od 10.30 h., sál Staré radnice

Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 426 666 
e-mail: kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz 
13. 11. Staropražská kapela ŠMRNC – od 17 h. velký sál 
KD Ostrov 
18. 11. Jezinky Bezinky – od 19 h. divadelní sál KD 
Ostrov – detektivní komedie 
20. 11. Veletrh pracovních příležitostí – velký sál KD 
Ostrov – více informací na www.veletrhprace.cz 
22. 11. od 20 h. Ples lidí dobré vůle 
30. 11 Pekelná pohádka aneb Kam čert nemůže – od 
14.30 h. divadelní sál KD Ostrov – představení pro děti 
v podání Divadýka Mrak
Program kina Ostrov 
6.–8. 11. 20 h. – STAR WARS: KLONOVÉ VÁLKY  
(animovaný sci–fi fantasy USA) 
10.–12. 11. 20 h. – SEX VE MĚSTĚ (kom./roman. USA) 
13.–17. 11. 20 h. – MAMMA, MIA! (muzikál VB) 
19. 11. 20 h. – KATYŇ (drama Polsko) 
20.–21. 11. 20 h. – ABSURDISTÁN (komedie Něm.) 
20.–22. 11. 17.30 h. – INDIANA JONES A KRÁLOVSTVÍ 
KŘIŠŤÁLOVÉ LEBKY (dobrodružný USA) 
24. 11. 20 h. – POLOČAS ROZPADU (černá kom. SK) 
25.–26. 11. 20 h. – BATHORY  
(milostný thriller SK/ČR/HUN/VB) 
27.–29. 11. 20 h. – QUANTUM OF SOLACE (dobr. USA)

Čechovka – Klub Kasárna 
Eva Vařejčková, tel. 724 764 875, e-mail: eva.varejcko-
va@cechovka.cz, www.cechovka.cz, předprodej 
vstupenek na jednotlivé akce: CK B TRAVEL, Dolní ul.  
8. 11. Neuro Sounds / Tekno Hardcore Rychta 
11. 11. Zuzana Lapčíková a Josef Fečo v 19 h. 
koncert v sále Staré radnice v Havlíčkově Brodě 
14. 11. Slet bubeníků ve 20 hodin, koncert 
15. 11. Swiw United Headz Of Metal – ve 20 h. 
MagmaHotel, Status Praesents, Problem, Pop-porn 
16. 11. Čechomor – ve 20 h., koncert 
21. 11. Jaksi taksi, Dukla Vozovna, Šatlava – ve 20 h. 
koncert 
22. 11. Woody Allen – Zahraj to znovu, Same 
v 19 h. – Divadlo Na Jezerce Praha 
28. 11. Divadlo v Čechovce – ve 19 h. – abonentní 
představení podzim. Slavné housle v proměnách 
staletí–Jaroslav Svěcený (housle), Jitka Navrátilová 
(cembalo), koncert 
29. 11. 100°, My Own Story – ve 20 h. koncert 
5. 12. Karel Plíhal – ve 20 h. koncert 
6. 12. Cocotte Minute, Rattle Bucket, Composed 
ve 20 h. koncert

Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galeriehb.cz, 
krausova@galeriehb.cz, www.galeriehb.cz 
10. 10.–30. 11. Slovem i obrazem 
výstavní projekt R. Kopáče a K. Tučkové, lit. tvorba čes-
kých výtvarníků i výtvarná tvorba českých spisovatelů.  
5. 12. Peklo v galerii aneb Nebojte se umění 
od 8 do 12 h. pro školy (nutná rezervace předem) – od 
16 h. pro rodiče s dětmi a veřejnost
Štáflova chalupa 
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.sweb.cz/antikhb 
Po–Pá 9–13 h. a 14–17 h. a So 9–12 h. 
1.–28. 11. František STARÝ – výstava obrazů
Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz 
e-mail: muzeum@muzeum.hbnet.cz 
14. 10.–11. 11. Brambory – skrytý poklad 
18. 11.–11. 1. 2009 Vánoční výstava 
výstava s vánoční tématikou  
Staroegyptská hrobka – expozice v muzejním podze-
mí (pod Havlíčkovým domem) 
Základní umělecká škola 
Smetanovo nám. 31, tel. 569 422 408, 569 434 544, 
zus.hb@worldonline.cz, www.zushb.cz 
26. 11. Koncert hudebního oboru 
slavnostní zahájení: sál ZUŠ, 17 h.
Umělecké centrum dětí a mládeže 
Rubešovo nám. 171, tel. 605 165 717, 604 718 827 
18.–19. 10. Kurzy kreslení pravou mozkovou hemisfé-
rou. základní kurz – TUŽKA, podrobné info na www.
lucierabensova.cz, odkaz KURZY nebo na tel. 604 718 
827 Lucie Rabensová, e-mail: luca@unet.cz

EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
7. 11. Rockotéka RRB – speciál host: Rebels Group 
8. 11. ČANKIŠOU + Slet Bubínkářů 
16. 11. Ples Rebel Radia Brod – od 17 h.  
10 kapel všech žánrů 
21. 11. Xaver Baumaxa, Xindl X 
22. 11. WOHNOUT + Afterspoon 
28. 11. „20 let NAŠROT“ – oslava + křest nového CD 
– od 19 h. Hosté: Insania, Existence, Nonsense, Sel-
teab, Nu Pagadi, 11m3 
5. 12. -123 min. 
6. 12. Rocková Vysočina 08 – čtvrté semifinálové kolo

METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show 
7. 11. STRIPSHOW 
8. 11. DAVID DISCO 
14. 11. DJ BON FINIX IN HOT CLUB MIX 
15. 11. ČESKOSLOVENSKÁ PÁRTY 
16. 11. WHISKEY PÁRTY 
21. 11. KARAOKE SHOW 
22. 11. MECCAMIX TOUR 
28. 11. PARTY á la ITALIA 
29. 11. POPCORN PÁRTY

Ayurvéda v praxi 
11. 11. – Sebeúcta 
25. 11. – Příroda léčí  
přednášky od 17.15 h. v budově MěÚ V Rámech v zas. 
místnosti. Ivana Georgievová, tel. 724 137 587 
www.ivaveda.cz, e-mail: ivaveda@ivaveda.eu

Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 545, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fit-
nes, aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, 
salonek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512

Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal 
Husár, tel. 569 432 015, 603 807 909

Sportovně relaxační centrum FANATIC  
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e-mail: aero-
bic@fanatichb.cz, www.fanatichb.cz 
aerobic, aerobic + posilování, power jóga, formování 
postavy, step aerobic, moderní a orientální tanec, 
spinning, kurzy bubnování, TAI–ČI 
21.–23. 11 – Fanatic víkend v Havlíčkově Brodě 
více informací + přihlášky na www.fanatichb.cz

Klub maminek SLUNÍČKO 
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 9–11.30 h. a dále dle pro-
gramu a dohody, tel. 603 592 333, e-mail: kmslunic-
ko@seznam.cz, www.kmslunicko.ic.cz 
každý den k dispozici volná herna, klub vybaven 
kuchyňským zázemím

Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, e-
mail: zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz 
Otevřeno Po–Čt 8.30–11.30 h. Pátek: dopoledne 
ZAVŘENO,  16–17.30 h. dramatický kroužek Dadivadlo 
10. 11. 16–18 h. – Savování textilií  
11. 11. 9.30 h. Eurona by Cerny – prezentace české firmy 
12. 11. 15.30 h. – Spánek malých dětí – beseda s 
Radkou Bouchalovou 
18. 11. 9 h. – Dita Tábor výrobní družstvo invalidů 
– ukázka a prodej výrobků 
19. 11. 16 h. Příprava k porodu s porodní asistentkou  
20. 11. 16 h. – Aromaterapie v těhotenství, při porodu 
a šestinedělí 
25. 11. 15–17 h. Jak a kdy začít s příkrmy 
Přednáška MUDr. M. Weberové–Chvílové.  
26. 11. 16 h. – 1. Homeopatie v těhotenství, při porodu 
a šestinedělí, 17.30 h. 2. Prevence a léčba zimních 
onemocnění s homeopatií. Přednášky MUDr. M. 
Kodysové a Š. Vlachové.  
29. 11. 9–12 h. – Adventní dílna 
1. 12. 16–19 h. – PEDIG

Dům dětí a mládeže U Aleje 
Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 248, 
e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz,  
www.ddm.hbnet.cz 
• zveme  zájemce o kresbu MANDAL každý čtvrtek 
od 15.30 do 17.00 hodin do DDM /kresba bez šablon, 
pastelka, tuž, tempera/ 
• na sobotu  6.12.2008  připravujeme Vánoční kera-
mické dělání v DDM pro děti  
Letní tábory na rok 2009:  
4.–11. 7. vodácký Lužnice 2009 (Korberová), 3.–12. 7. 
Chorvatsko–Vodice (Cempírková), 13.–17. 7. příměstský 
(Novotná), 17.–24. 7. Zdobnice (Cempírková), 24.–31. 7. 
Zdobnice (Kadlecová) 
Podrobné informace hledejte na webu DDM nebo na 
telefonu 569 427 874.

Změny programů vyhrazeny. Uzávěrka údajů dne 
27. 10. 2008. Za správnost uvedených informací 
odpovídají pořadatelé, kteří nám je dodali.


